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摘要：中国的双年展活动始于20世纪90年代，但

延续至今的只有上海双年展。王林作为1996年首届上海

双年展的策展人，一直坚持开启、推动当代艺术活动的

初衷，继上海双年展后，策划了首届“重庆青年美术双

年展”（2009）和首届“重庆国际实验影像双年展”

（2018—2019）。关于双年展的制度、发展等问题，

《当代美术家》邀请王林专门展开讨论。

关键词：双年展，当代艺术

Abstract: Biennale in China started in 1990s, however, only Shanghai Biennale 

still keeps alive. As the curator of The First Shanghai Biennale 1996, Wang Lin has 

always insisted on the original intention of starting and promoting contemporary art 

and the related activities. Then he curated First Chongqing Biennial for the Young 

Artists (2009), First Chongqing Experimental Visual Art (photography &video) Biennale 

(2018). Contemporary Artists interviewed Wang Lin on the institution and development 

of Biennale.

Keywords: biennale, contemporary art

做中国当代艺术的推动者
——王林访谈：关于双年展模式的对话
To Be the Promoter of Contemporary Art
—Interview with Wang Lin: Dialogue on the Mode of Biennale

王林  Wang Lin

美术 （ “ ”）

1996 展 时

的 展 术

现 的 程

20 90

展

程 经 时

美术馆 的 展

览 时

美术馆的

展览 时

的美术馆 展

展的时

美术馆 展的

展 “ ”

展 展

文 美术馆 1996

展的 “ 的

展的

展 ” 展 时

展的  

1996 的 展

术 的

术 1989

6 美术馆 文

美术馆的展览

展 的

的 术 文

展

#1

#2

1

徐

术

展 展“ 现的 ”展览现场

2

场 的 （ ）

0 0 10

展 展“ 现的 ”展览现场

Special Topics

话题

（ “ ”） 展

的 的 术 展

览 20 90

的 展 的

展 的 展

展

文 的 展

展的

程

1996 时

术 美术馆

展的 时 美术馆的

馆 的 术

徐

展

展的 展

时 展 文

的 展

现 文 的

术的 的

展

的时

术 时 的 5000

8 9



文 的

的

的

的

的 的

展览的

 

展览 的

的

美术馆 现

场 展 时

的

展 术 的 经 术

展

术 展 的

馆

的

美术馆 展

术

术

的 的

的 的

时

的

展 览

的 的 文 的

现

的

的

展

的 的 展

展览 的

的

展

的

的览 的

2000 展

展览

的 术 展 展

展 的 经

展的 展览  

文 展

的

术 的

展的

展的经 的

展览的

的 的

展览

展

的 文 展的经

的 文 展经 的

文 展

的 展

的 展 展  

展

术 文 的

展 文 展

的 展

的 现 的

展览的

术

的 术

2009

美术 展 场

术 展 “ ”的

展

1997 望

的 展

的

美 的 术

术 的 术

展览 展

1 的展  

美术 展

的展览 的

的 术

展

的  

2018

展 美术 展

的 展

展览

展 的 的

的 展

展

术

的文

A

B 展览 美术馆 A

B

术文

的展览

的 术

展览

术的

的 术

文 的

术 现 的 术 的

程 的 现

术 现

术 的

的 现 文

的 现

由的

术的

术的 程

文 的

的 “ ”

的 的 的

程 术的

的文 现

经 的

的

的

展的 术

的

的

展 文 展 1945 的

的展览

的 术

文 的 现

展的

场经 的

展 现展览的 术

展 展

的 旅 旅

文 的 馆展

展 时 展

展 术 的

 

的展览场

展 术

#3

#4

199 “ 展”时

美术馆 展 1 200

199

199 （美术） 展 展

Special Topics

话题

10 11



从地域的视角出发——吕澎访谈
From the Geographical Perspective—Interview with Lv Peng

吕澎  Lv Peng

摘要：1992年，吕澎策划了“广州九十年代首届艺

术双年展（油画）”，在中国首次提出了双年展的概念。

而后，他策划的2011年“物色·绵延——成都双年展”、

2017年首届“安仁双年展”都取得了巨大的社会反响。关

于双年展与举办城市的文化联系、与观展公众的互动关系

等话题，吕澎与《当代美术家》展开了讨论。

关键词：双年展，在地性

Abstract: Lv Peng curated Guangzhou·The First 1990s’ Biennale Art 

Fair (Oil Painting),  which put forward the concept of biennale for the first 

time. Afterwards, 2011 Chengdu Biennale, 2017 Anren Biennale curated by Lv 

Peng have received good social reviews. Contemporary Artists  interviewed Lv 

Peng on topics of the connection between biennale and the city culture, and its 

interactive relationship with the visitors.

Keywords: biennale, in-the-site
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停步、转身、反思：第十二届上海双年展——王慰慰访谈
Stop, Turn-back, Reflection: The 12th Shanghai Biennale—Interview with Wang Weiwei

王慰慰  Wang Weiwei

摘要：上海双年展是中国历史最久的艺术双年展，也

是亚洲重要的双年展之一。上海双年展以上海为母体，探

讨都市文化、当代艺术和社会公众的互动关系。作为目前

国内影响力较大的双年展，上海双年展也面对着不同的讨

论和评价。《当代美术家》专访第十二届上海双年展分策

展人王慰慰，从2018年的“禹步”出发，展开讨论。

关键词：上海双年展，当代艺术，公众，城市

Abstract: As one of the exhibitions with a long history in China, Shanghai 

Biennale is a renowned biennale in Asia. Based in Shanghai, Shanghai Biennale 

discussed the interactive relationship among urban culture, contemporary art and 

the public, however, it also confronts with different comments. Contemporary 

Artists interviewed Wang Weiwei, curator of 12th Shanghai Biennale, with the 

starting point of on “Progress” in 2018.

Keywords: Shanghai Biennale, contemporary art, public, city
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艺术节日的“群岛”
——横滨三年展

“Archipelago”of Art Festival

—Yokohama Triennale

逢坂惠理子  Eriko OSAKA

Special Topics

话题

摘要：横滨三年展是每三年在横滨举办一届的

当代艺术国际展。展览既有国际知名艺术家，也有

新秀艺术家，展示当代艺术的最新趋势与表现。自

2001年开办以来，横滨三年展建立起了日本与世

界、个人与社会的联系，重新审视了不同视角下艺

术的社会角色，并以艺术来回应时刻变化的世界。

《当代美术家》杂志就横滨三年展的组织策划及主

题定位等话题采访了横滨三年展组织委员会执行主

席、2017年横滨三年展联合策展人之一、横滨美术

馆馆长逢坂惠理子。

关键词：横滨三年展，当代艺术

Abstract: Yokohama Triennale is an international exhibition of contemporary 

art held in Yokohama every three years. The exhibition features both internationally 

renowned and up-and-coming artists, and presents the latest trends and expressions 

in contemporary art. Since its inauguration in 2001, the Yokohama Triennale has 

addressed the relationships between Japan and the world, the individual and society, and 

has reexamined the social role of art from a variety of perspectives, in response to the 

world in constant flux. Contemporary Artists  interviewed Ms.Eriko OSAKA, Executive 

Chairperson of the organizing committee for Yokohama Triennale, one of the co-director 

of Yokohama Triennale 2017 and director of Yokohama Museum of Art, on the topics of 

the organization, theme of Yokohama Triennale.

Keywords: Yokohama Triennale, contemporary art
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摘要：利物浦双年展创办于1998年，是英国著名的当

代艺术双年展。双年展的场址包括利物浦城市中的公共空

间、美术馆、博物馆，同时还有线上展厅。双年展委任国

际艺术家根据利物浦的语境创作、呈现作品，除了展览以

外，双年展期间还会有一系列研究、教育、驻留和委托项

目。《当代美术家》采访2020年利物浦双年展策展人摩斯

科索·玛努艾拉（Moscoso Manuela），对展览主题、策

划等话题进行探讨。

关键词：利物浦双年展，联系，多样性

Abstract: Founded in 1998, Liverpool Biennial is the UK biennial of 

contemporary art. Taking place every two years across the city in public spaces, 

galleries, museums and online, the Biennial commissions international artists 

to make and present work in the context of Liverpool, and Liverpool Biennial 

is underpinned by the programme of research, education, residencies and 

commissions. Contemporary Artists  interviewed Manuela Moscoso, curator 

for Liverpool Biennial 2020 to discuss the topics on the theme and curating of 

Biennial. 

Keywords: Liverpool Biennial, connection, diversity

多元与变化——利物浦双年展
Diversity and Innovation—Liverpool Biennial

摩斯科索·玛努艾拉  Moscoso Manuela
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中国当代艺术年鉴展2018
The 2018 Exhibition of the Annual on Contemporary Chinese Art

朱青生  Zhu Qingsheng

摘要：“中国当代艺术年鉴展2018”于2019年6月25日在

北京民生现代美术馆正式开幕，展览通过“一年之鉴”这一时

段性学术方法，系统性地呈现中国当代艺术在2018年的整体状

况及趋势，以展示中国当代艺术的新思想、新方法和新动向。

关键词：当代艺术，档案，变化

Abstract: The 2018 Exhibition of the Annual on Contemporary Chinese 

art  opened on June 25th, 2019 in Beijing Minsheng Art Museum. Through the 

academic method of “annual”, this exhibition aims to systematically present 

contemporary Chinese art in 2018 and its new thoughts, methods and trends. 

Keywords: contemporary art, archive, change
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摘要：为纪念五四运动100周年，引导和激

发广大青年继承和弘扬五四精神，由中国美术家

协会指导，四川美术学院、重庆市美术家协会共

同主办了“百年百校百村：中国乡村美育行动计

划”，旨在邀请国内外百所高等院校，聚焦中国

百座美丽乡村，以艺术之名，以教学之力，聚焦

人民美好生活的需要，服务国家乡村振兴战略。

在展览同期，举办了学术研讨会，从百年乡村建

设、百年乡村美育、百村乡建案例、百校实践教

学四个单元展开，来自全国的40余位专家教授就

这四个话题展开了讨论。

关键词：乡村建设，美育，乡村振兴

Abstract: Directed by China Artists Association, Sichuan Fine Arts Institute and 

Chongqing Artists Association jointly organized Hundred Years, Schools and Villages: China 

Rural Aesthetic Education Action Plan to commemorate 100th Anniversary of The May 4th 

Movement and inspire the youngsters to inherit and keep the May 4th spirit alive. Under 

the name of art and with the effect of education, this exhibition has invited one hundred 

universities from both home and abroad and focused on one hundred villages in China to 

serve for people’s need for better lives and national strategy of village revitalization. During 

the exhibition, with more than 40 experts and professors’ participating, a symposium has 

been held to discuss on the four topics of one hundred years’ rural construction, one hundred 

years’ rural aesthetic education, cases of one hundred years’ rural construction, one hundred 

schools’ teaching practice.

Keywords: rurual construction, aesthetic education, village revitalization
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巴普蒂斯特·德邦伯格
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摘要： 法 国 当 代 艺 术 家 巴 普 蒂 斯 特 · 德 邦 伯 格

（Baptiste Debombourg）以创作震撼并耐人寻味的玻璃装

置作品而闻名。他的创作反映了人类关系的某些方面，以及

每个人对自己所处现实的感知。他的作品探索人与物之间的

心理关系，寻找理想状态与现实之间的潜在差距。因此，他

在创作中分析、思考人们的行为，以及“构建”和“破坏”

的意义。

关键词：构建，破坏，当代艺术，可持续

Abstract: The French contemporary artist Baptiste Debombourg is well 

known for his overwhelming and thought-provoking glass installations. All 

his projects are somehow related to aspects of human relationships and their 

perceptions of realities. His work explores the nature of human psychological 

relationships with objects, looking for the potential space between reality and the 

ideal model. Thus, he analyses and questions the sense and meaning of actions 

people undertake, “construction” and “destruction”.

Keywords: construction, destruction, contemporary art, sustainable

 “构建”与“破坏”的力量
——对话巴普蒂斯特·德邦伯格

The Power of “Construction” and “Destruction”
—Interview with Baptiste Debombourg

巴普蒂斯特·德邦伯格  Baptiste Debombourg
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